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J.nr. mst-1248-00001

Den 30. juni 2009

Miljøministerens svar på spørgsmål nr. 527 (alm. del) stillet af Folke-
tingets Miljø- og Planlægningsudvalg. Spørgsmålet er stillet efter øn-
ske fra Pia Olsen Dyhr (SF).

Spørgsmål 527
”Vil ministeren oplyse hvorfor, der ikke fastlægges en gødningsnorm for 
fosfor, som afspejler planternes behov og over en periode nedbringer jor-
dens kæmpe fosforoverskud?”

Svar
Af midtvejsevalueringen af VMP III fremgår, at den samlede tilførsel af fos-
for med handelsgødning, organisk affald og fodermidler er faldet i perioden 
2001/2002 og frem til 2007/2008, hvorved fosforoverskuddet er reduceret 
med 23 %. 

Oplysninger fra SKAT viser, at forbruget af foderfosfat fortsat er faldende, 
hvilket skyldes, at der løbende sker en optimering af fodringsanbefalingerne 
som følge af ny viden om husdyrenes fysiologiske behov for fosfor. Samti-
dig går udviklingen i retning af at optimere tilsætningen af enzymet fytase, 
der øger udnyttelsen af foderets naturlige indhold af fosfor, og det vurderes, 
at fytase-doseringen vil stige i de kommende år.

På baggrund af den hidtil positive udvikling med faldende tilførsel af fosfor til 
landbrugsområderne og de tiltag for en målrettet nedbringelse af fosforud-
ledningerne fra landbruget, der er lagt op til i regeringens Grøn Vækst ud-
spil, vurderes det ikke, at de administrative omkostninger ved at fastlægge 
en gødningsnorm for fosfor vil stå mål med den effekt på fosforoverskuddet,
der kan nås herved.
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